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 سود 600 هزار تومانی سهام عدالت 
تا آخر آذر پرداخت می شود

عضو شــورای عالی بورس گفت: با مصوبه 
امروز شورای عالی بورس نیمی از سود سهام 
عدالت به میزان حدود 600 هزار تومان برای 
دارندگان سهام عدالت تا پایان آذر پرداخت 

می شود.
بهمن عبداللهی، در مورد جلســه دیروز شورای عالی 
بورس که با حضور وزیر امور اقتصادی و دارایی و سایر 
اعضای حقیقی و حقوقی برگزار شد، گفت: در این جلسه 

سه موضوع مهم در مورد سهام عدالت مورد تصویب قرار گرفت. وی گفت: اولین مصوبه این 
بود که برای زمینه سازی در باز شدن نمادهای شرکت های سرمایه گذاری عدالت در بورس نیاز 
به برگزاری مجامع استانی این شرکت ها است که در اولین گام قرار شد، مجمع استانی برای 
خراسان شمالی و زنجان به صورت آزمایشی تا دو ماه آینده برگزار شود و مجامع بقیه استان ها 

هم به ترتیب برگزار خواهد شد.
عضو شورای عالی بورس همچنین گفت: مصوبه دوم شــورای عالی بورس امروز در مورد 
برگزاری مجامع شرکت های تعاونی شهرستانی سهام عدالت بود که مقرر شد، از دیروز مجامع 
این استان ها با نصاب حداقل 20 درصد اعضای شهرستانی شرکت های تعاونی سهام عدالت 
برگزار شود که بعداً منتخبان این مجامع بتوانند در مجامع شرکت های استانی سرمایه گذاری 

عدالت حق رای داشته و حضور پیدا کنند.
رئیس اتاق تعاون ایران همچنین در مورد مصوبه سوم شورای عالی بورس گفت: قرار شد برای 
تقســیم سود عملکرد شرکت های سرمایه پذیر مربوط به سال 1401 امسال هم در دو مرحله 
پرداخت شود که در مرحله اول سودهایی که از شرکت ها جمع آوری شده حدود 30 هزار میلیارد 
تومان است که بین ذی نفعان سهام عدالت تقسیم می شود و برای دارندگان سهام به ارزش اسمی 

532 هزار تومانی حدود 600 هزار تومان در مرحله اول سود پرداخت خواهد شد.
وی افزود: بقیه سود سهام عدالت به تدریج از شرکت های سرمایه پذیر وصول می شود. تا پایان 

سال جاری به حساب ذی نفعان پرداخت خواهد شد.
عبداللهی همچنین در مورد مصوبه دیگر شورای عالی بورس گفت: شرکت های تعاونی سهام 
عدالت شهرستانی طی دو سه سال گذشته مطالباتی دارند که قرار شد از 20 آذرماه بخشی از 
این مطالبات به صورت علی الحساب از سوی سازمان بورس پرداخت شود و بقیه مطالبات هم با 

دریافت صورت حساب تسویه شود.
عضو شورای عالی بورس تأکید کرد: پرداخت سود سهام عدالت به صورت متمرکز و از طریق 
سامانه سجام و روش های غیرحضوری مانند سال گذشته انجام می شود. تاکنون حدود 30 هزار 
میلیارد تومان سود شرکت ها وصول شده که این مبلغ تا آخر آذرماه پرداخت می شود و بقیه سودها 

هم تا پایان سال وصول و به حساب سهامداران عدالت واریز می شود.
در حال حاضر حدود 49 میلیون نفر دارای سهام عدالت هستند که سه دهک پایین جامعه شامل 
مشمولان کمیته امداد، سازمان بهزیستی و دیگر اقشار کم درآمد سهام عدالت اسمی به مبلغ یک 
میلیون تومانی دارند. بقیه مردم سهام 532 هزار تومانی دارند که سود 600 هزار تومانی برای این 
دسته از سهامداران است و بخشی از سهامداران سهام 480 هزار تومانی و بقیه نیز به ارزشهای 
پایین تر در اختیار دارند که بخشی از سود )50 درصد( همه سهامداران سهام عدالت به تناسب 
تعداد سهم تا پایان آذرماه پرداخت می شود و بقیه 50 درصد دوم سود نیز تا پایان اسفندماه سال 

جاری پرداخت خواهد شد.

 تفاهم لکوموتیوداران با راه آهن 
برای جذب سرمایه گذاران حوزه ریلی

مدیرعامل راه آهن از تفاهم مالکان لکوموتیو با 
راه آهن برای سوق سرمایه گذاران به سمت 

حوزه حمل و نقل ریلی خبر داد.
به گــزارش وزارت راه و شهرســازی، »ســید میعاد 
صالحی« در تشریح موارد مطرح شده در دومین جلسه 
با لکوموتیوران بخش خصوصی در دو ماه اخیر، افزود: 
سال هاست در حوزه حمل و نقل ریلی به خاطر مدیریت 
غلط گذشته، لکوموتیو تبدیل به یک گلوگاه برای راه آهن 

شده است.وی تاکید کرد: این موضوع هرچه سریع تر باید تدبیر بشود و یکی از سرمایه های ما 
مالکان لکوموتیو بخش خصوصی هستند.معاون وزیر راه و شهرسازی با ابراز خشنودی از جلسه 
برگزار شده با مالکان لکوموتیو بخش خصوصی، تصریح کرد: جلسه خوبی برگزار و تفاهماتی 
انجام شد که توانستیم به آنچه در جلسه گفتیم عمل کنیم و گام به گام این کار را انجام می دهیم.

صالحی ابراز امیدواری کرد روزی برسد که در حوزه لکوموتیو، مالکان بخش خصوصی بتوانند به 
عنوان سفیران ما در حوزه حمل و نقل ریلی شوند و سایر سرمایه گذاران از سایر بخش ها نیز به 

سمت حوزه حمل و نقل ریلی به ویژه حوزه لکوموتیو سوق داده شوند.
وی گفت: تدبیر کردیم که شرایط نقدینگی بهتر شود و فرآیِندها نیز اصلاح شوند و در حوزه ماده 
12 کار خوب پیش رفته است.مدیرعامل راه آهن درباره مطالبات مالکان لکوموتیو از واگن داران 
بخش خصوصی، گفت: در ادوار گذشــته این موضوع شکل پیدا کرده و ما وارث آن هستیم.
صالحی یادآور شد: تاکنون مالکان بخش خصوصی نتوانستند مبالغشان را از صاحبان بار بگیرند یا 

مالکان واگن بخش خصوصی هزینه به مالکان لکوموتیو نداده اند.
وی تاکید کرد: راه آهن بیش از یک هزار و 600 میلیارد تومان طلبکار است که یک بخش 
قابل توجه آن از این مبلغ، سهم و حق مالکان لکوموتیو بخش خصوصی است که به دنبال 

اصلاح فرایندها هستیم.

عرضه پرحجم گوجه فرنگی در بازار تا چند روز آینده
مدیــرکل محصولات علوفــه ای و جالیزی 
وزارت جهاد کشاورزی از افزایش بارگیری 
کامیون های میوه با فروکش بارش ها و عرضه 
گسترده گوجه فرنگی تا چند روز آینده خبر 

داد.
در چند روز گذشته قیمت گوجه فرنگی در بازار افزایش 
یافت، مدیرکل محصولات علوفه ای و جالیزی وزارت 
جهاد کشاورزی ، علت رشد قیمت ها را بارندگی های اخیر 

اعلام کرد و گفت که بارش ها تردد کامیون ها را کم و عرضه را به هم ریخته است.وی با اشاره 
به عرضه سنگین گوجه فرنگی در روزهای آتی ، از برنامه وزارت جهاد کشاورزی برای افزایش 
تولید و متعادل سازی قیمت ها خبر داد و ابراز امیدواری کرد که در چند روز آینده حجم زیادی 
محصول کشاورزی به مصرف کنندگان عرضه شود.اصغری بیان کرد: با وجود اینکه در فصل 
تابستان محصول زیاد تولی دشده است اما به دلیل اینکه امکان انبارداری گوجه فرنگی به غیر 

از مقادیر اندکی در سیستان و بلوچستان وجود ندارد، عرضه در فصل سرد سال کم می شود.
اصغری از برنامه وزارت جهاد کشاورزی برای افزایش تولید و کاهش قیمت گوجه فرنگی خبر 
داد و گفت: کشت 4800 هکتار گوجه فرنگی در شهرهای جنوبی برای پوشش کاهش عرضه 
در فصول سرد سال اجرا می شود و امیدواریم امسال 215 هزار تن محصول عرضه شود که بر 

اساس برآوردها تنها در آذر ماه 135 هزار تن به بازار عرضه خواهد شد.

اخبار کوتاه  سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت 
گفت: صادرات هفت ماهه کشورمان به آفریقا نسبت 
به مدت مشــابه در سال 99 رشد 185 درصدی و 

نسبت به سال 98 رشد 30 درصدی داشته است.
ســیدروح الله لطیفی اظهار داشــت: صادرات مستقیم و غیر 
مستقیم کشــور  به قاره آفریقا در دولت سیزدهم با دیپلماسی 
فعال دولت و همراهی بخش خصوصی افزایش یافته است و اگر 
کاهشی در تجارت مستقیم به آفریقا در  هفت ماهه امسال اعلام 
شده نسبت به هفت ماهه سال گذشته بوده که باز هم توسط 
دولت ســیزدهم  رکوردی از صادرات به این قاره محسوب می 
شد . بنابراین داده های آماری برای ریل گذاری درست ،جبران  
عقب ماندگی در برنامه و تلاش های بیشتر ، شناسایی گلوگاه ها 
و تسهیل تجارت اعلام می شود و موضوعی تخصصی با مولفه 
ها و متغیرهای بسیاری است که باید به آن دقت شود و برداشت 
مغرضانه یا غیرکارشناسی کمکی به تجارت و برنامه ریزی برای 

رسیدن به مسیر منطقی نخواهد داشت .
وی افــزود: در هفت ماهه ابتدایی ســال 99 و در دولت قبل 
152میلیون دلار و در هفت ماهه سال 98 نیز 332 میلیون دلار 
کالا به آفریقا  صادر شــده بود که صادرات هفت ماهه امسال 
نسبت به سال 98 بیش از 30 درصد و نسبت به سال 99 بیش 
از 185 درصد رشد داشته است . اما نسبت به  هفت ماهه سال 
1401 که به رکورد بی سابقه در تاریخ صادرات به آفریقا یعنی 
933 میلیون دلار رسیده بود با کاهش 53 درصدی همراه بوده 
که با سفر رییس جمهور در 21 تیرماه به سه کشور آفریقایی پس 

از افت چهار ماهه ، شــاهد رشد و شتاب مناسب در صادرات به 
آفریقا هستیم.

لطیفی در مورد شــتاب صــادرات از اواخر تیرمــاه به آفریقا 
گفت: تا پایان تیر ماه صادرات مستقیم  کشورمان به آفریقا به 

152.4میلیون دلار رسیده بود که نسبت به عملکرد همین دولت 
تا پایان تیرماه 1401  کاهش 69 درصدی داشــته که پس از 
سفر رییس جمهور و شتاب گرفتن تجارت، 290 میلیون دلار در 
100 روز به قاره آفریقا صادر شد و بخش قابل توجهی از سرعت 

نامطلوب چهار ماهه نخست جبران شد .
وی افزود: فقط در مرداد ماه 113.4 میلیون دلار کالا به آفریقا 
صادر شــد و در شهریور  و مهر نیز این میزان 72 و 95 میلیون 
دلار بــود در صورتی که صادرات ما در فروردین 29.4 میلیون 

دلار،  اردیبهشت 48.8 میلیون دلار ، خرداد 42.5 میلیون دلار و 
تیر ماه 31.6 میلیون دلار بوده است.

سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت ایران تاکید 
کرد: این آمارها صرفا آمارهای تجارت مستقیم با اظهار صاحب 
کالا به گمرک است و اگر کالایی به مقصد دیگر صادر شود و 
مجددا مقصد ثالث برایش در نظر گرفته شود  شامل آن نمی 
شود و با وجود رونق صادرات به آفریقا به دلیل اینکه حمل و نقل 
مستقیم و مستمر  نداریم ، و ساز و کار جابجایی مالی با 55 کشور 
یکسان نیســت و تحریم در برخی مراودات سایه افکنده است 
بنابراین این موضوع به منزله کاهش تجارت نیست و بخش 
زیادی از کالاها مجددا از کشورهایی مانند امارات ، ترکیه و عمان 

به مقاصد دیگر صادر می شود.
سخنگوی کمیسیون توسعه تجارت خانه صمت ایران بیان 
داشــت: ســهم آفریقا در  واردات طلا به کشور نیز سهم قابل 
توجهی اســت که از طریق سایر کشورها صورت گرفته است  
چــای ، قهــوه ، کاکائو ، مواد معدنــی ، روغن های صنعتی ، 
تجهیزات و ماشــین آلات صنعتی و دارو نیز از جمله کالاهای 
وارده از آفریقا به ایران است که بخشی از آن مستقیم و بخشی 
غیر مستقیم وارد کشور می شــود  و عملا در دولت سیزدهم 
واردات و صادرات ایران  و آفریقا به توازن نزدیک شده که این 
مقدمه تجارت پویا با این قاره است که امیدواریم با حل مشکلات 
حمل و نقلی و مالی شاهد تجارت پنج میلیارد دلاری تا پایان 
دولت سیزدهم و تجارت 10 میلیارد دلاری در سال پس از آن با 

ریل گذاری مناسب در این دولت باشیم.

اینفوگراف

صادارت ایران به عراق 30 درصد رشد کرد
دبیر کل اتاق مشــترک ایران و عراق با اشاره به رشد 30 درصدی 
صادرات ایران به عراق به لحاظ ارزشی در 7 ماه از سال جاری، گفت: 
چالش هایی در مورد صادرات به عراق داریم که غفلت از آن ها می تواند 

اثرات منفی بر صادرات ما به این کشور داشته باشد.
جهانبخش سنجابی شیرازی درباره آخرین وضعیت تجارت ایران با عراق، اظهار داشت: 
صادرات ایران به عراق در 7 ماهه ابتدای امسال رشد بیش از 30 درصدی داشته است 
اما این موضوع نباید ما را از واقعیت ها و چالش های صادرات به این کشور غافل کند. 
دبیر کل اتاق مشــترک ایران و عراق افزود: اگرچه در خصوص صادرات به عراق به 

لحاظ ارزشی رشد داشته ایم اما بخشی از این رشد مربوط به افزایش 1.8 صادرات گاز 
ما به عراق است که با توجه به قرار گرفتن در فصل سرد سال ممکن است نتوانیم رشد 
صادرات گاز به عراق را حفظ کنیم و با کاهش ضریب رشد صادرات گاز مواجه شویم 
که در این صورت حتما تا پایان سال درصدی از این افزایش 7 ماهه صادرات ما به عراق 
تعدیل می شود. وی با اشاره به برخی اقدامات بانک مرکزی عراق که می تواند مانعی 
بر ســر راه صادرات ایران به عراق باشد، گفت: با توجه به نرخ ارز آزاد و نرخ ارز بانکی 
در سیســتم اقتصادی عراق که در بعضی روزها به بیش از 22 درصد می رسد، گفت: 
این موضوع هزینه تمام شده کالاهای صادراتی ما برای واردکننده عراقی را 20 درصد 

افزایش می دهد و توان رقابتی ما را در صادرات کاهش می دهد. دبیر کل اتاق مشترک 
ایران و عراق بیان داشت: البته این موضوع فعلا اثر محسوسی بر صادرات ما نداشته 
اســت اما این نگرانی وجود دارد که در ماه های آینده اثرات آن پدیدار شود.  سنجابی 
شیرازی با اشاره به مصوبه دیگر بانک مرکزی و مصوبه هیات وزیران این کشور که از 
ژانویه 2024 اجرایی می شود،  اشاره کرد و گفت: براساس این مصوبه هر گونه معامله 
غیردیناری در عراق ممنوع است که این موضوع می تواند بر صادرات ما به این کشور 
اثرگذار باشد لذا باید برای رفع این مشکل طرح جدیدی در صادرات به عراق داشته باشد 
تا بر طرح فدرال رزرو آمریکا در این خصوص که در واقع برنامه ای برای فشار بر این در 
زمینه صادرات به عراق است فائق شویم. مبادلات تجاری کشور در 7 ماه سال جاری 

81 میلیون و 30 هزارتن و به ارزش 60 میلیارد و 133 میلیون دلار بود.

رشد مطلوب صادرات ایران به آفریقارشد مطلوب صادرات ایران به آفریقا

رئیس سازمان برنامه و بودجه:

لایحه بودجه 1403 متکی بر درآمدهای پایدار است
رئیس ســازمان برنامه و بودجه کشور با تاکید بر اینکه لایحه 
بودجه 1403 متکی بر درآمدهای پایدار تدوین شده، از ارائه این 
لایحه توسط رئیس جمهور به مجلس در هفته آینده خبر داد و 
گفت: دولت بنا ندارد به هیچ عنوان مالیات کسبه و حقوق بگیران را 

افزایش دهد و قوانین مالیاتی نیز تغییری نکرده است.
داود منظور صبح دیروز )سه شــنبه( در نشست خبری در مورد لایحه بودجه 
1403 اظهار کرد: ســعی کردیم آرزوی دیرینه که در ارتباط با بودجه وجود دارد 
که ساختار بودجه متکی بر درآمدهای پایدار است را در لایحه سال آینده محقق 
کنیم. وی با بیان اینکه لایحه بودجه 1403 واقع بینانه تنظیم شده است، افزود: 
یکی از نشانه های اصلی در ارتباط با وابستگی بودجه به درآمدهای پایدار شاخص 
تراز عملیاتی است که این عدد در بودجه 1402 منهای 454 همت است؛ یعنی 

درآمدهای ما طبق قانون 454 همت از هزینه های جاری کمتر است.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: فرض بر این است که کسری تراز 
عملیاتی را از منابع حاصل از تملک دارایی های سرمایه ای جبران کنیم و مهم ترین 
آن فروش نفت است، اما نفت یک منبع سرمایه ای کشور است اما باید در سال 
جاری بخشی از درآمدهای نفتی و یا مولدسازی دارایی های دولت را صرف امور 

جاری کنیم و این پذیرفتنی نیست
تراز عملیاتی در بودجه سال آینده به منهای 307 همت می رسد

منظور گفت: در لایحه بودجه 1403 تراز عملیاتی را به منفی 307 همت کاهش 
دادیم، یعنی نسبت به قانون بودجه سال گذشته یک سوم کاهش یافته است و 
امیدواریم در یک تا دو گام آینده بتوانیم این تراز عملیاتی را صفر کنیم و دولت را 
با درآمدهای پایدار اداره کنیم و اگر درآمدی حاصل از نفت و فروش اموال داریم 
باید صرف امور دیگر کنیم نه هزینه های جاری دولت.وی اضافه کرد: یکی دیگر 
از منابع بودجه عمومی تملک دارایی های مالی است که اگر دولت ها منابع کمی 
داشته باشند، اوراق منتشر می کنند و در دولت بنا نداریم اوراق منتشر کنیم و با 
آن حقوق و دستمزد بدهیم، البته در بودجه سال آینده تملک دارایی مالی افزایش 
یافته است دلیل آن، این است که امسال و سال آینده باید اوراق فروخته شده در 

سال های قبل را باید به موقع بازپرداخت کنیم.
 اتکا به منابع پایدار مهم ترین ویژگی لایحه بودجه

 سال 1403 است
معاون رئیس جمهوری تاکید کرد: امسال خالص درآمد ما از انتشار اوراق منفی 
بود، یعنی فروش اوراق را صــرف امور جاری نکردیم و صرف پرداخت بدهی 
سال های قبل شد. برای سال آینده نیز عدد پیش بینی شده که بتوانیم بدهی های 
سال های قبل را به موقع بازپرداخت کنیم و امیدواریم منابع دولت به قدری خوب 
شود که بدون نیاز به انتشار اوراق بدهی سال های گذشته را پرداخت کنیم، اما باید 
مرحله به مرحله انجام شود و نمی توان به یکبار انجام داد.منظور تصریح کرد: اتکا 
به منابع پایدار، اجتناب از انتشار اوراق و فروش دارایی های سرمایه ای برای گذران 

امور جاری دولت مهم ترین ویژگی لایحه بودجه سال آینده است.
گسترش تور مالیاتی برای فراریان مالیاتی

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به رشد درآمدهای مالیاتی نسبت به سایر 
درآمدهای دولت، و طرح این سوال که آیا دولت سال آینده بنا دارد سختگیری 
مالیاتی داشته باشد یا خیر؟، گفت: دولت بنا ندارد به هیچ عنوان سختگیری نسبت 
به کسبه و حقوق بگیران داشته باشد، زیرا قوانین مالیاتی ما تغییر نکرده و بر اساس 
قانون، مالیات وصول می شــود، برای افزایش مالیات یا باید پایه مالیاتی یا باید 
نرخ آن تغییر کند که در لایحه بودجه هیچ کدام از این دو رخ نداده و در مالیات 
مستغلات، حقوق و دستمزد و مشاغل و شرکت ها هیچ کدام اتفاق جدیدی رخ 
نمی دهد. وی تصریح کرد: اینکه منشأ رشد درآمدهای مالیاتی چیست به صورت 
جزئی محاسبه شد و یکی از منابع ما در مالیات گسترش تور مالیاتی برای فراریان 

مالیاتی است که این آرزوی کشور بوده تا عدالت مالیاتی محقق شود.
منظور اظهار کرد: افتخار دولت این است که در دو سال گذشته اقدامات جدی 
در ارتباط با فراریان مالیاتی انجام داده است. سال گذشته 457 همت درآمد مالیاتی 
وصول شد که امسال 740 همت تعیین شده است. در دو سال گذشته اجحاف 
مالیاتی و فشار مالیاتی به افراد خوش حساب انجام ندادیم و رشد درآمدهای مالیاتی 

به دلیل شناسایی مودیان جدید است.
رشد 86 درصدی تعداد مودیان مالیاتی در دولت سیزدهم

رئیس ســازمان برنامه و بودجه از شناسایی و رشد 86 درصدی تعداد مودیان 
مالیاتی خبر داد و ادامه داد: تعداد مودیان مالیاتی در بخش مشاغل در سال 1400 
برابر 2.9 میلیون مودی بودکه سال گذشته به 4.5 میلیون مودی رسید و امسال 
که اظهارنامه های دریافت شد به 5.4 میلیون مودی افزایش یافت. این موضوع 
خوشــحال کننده ای است که همه مالیات بدهند، البته مشاغلی داریم که کم 
درآمد هســتند و از آنها مالیات نمی گیریم به طوری که امسال از 5.5 مشاغلی 
که اظهارنامه دادند، مالیات 2 میلیون مشاغل صفر شد.وی با تاکید بر اینکه اخذ 
مالیات بر اســاس درآمد و عین عدالت است، گفت: خبر خوش اینکه در مورد 
مشاغل خوش حساب آستانه معافیت مالیاتی را امسال 40 درصد افزایش دادیم 
و نظر دولت و رییس جمهور این اســت که 40 درصد معافیت را نسبت به پایه 
سال گذشته افزایش دهیم.منظور در مورد سقف معافیت مالیاتی حقوق بگیران و 
کارمندان، بیان کرد: در لایحه بودجه سقف معافیت مالیاتی را 10 میلیون تومان 
در ماه تعیین کردیم که نسبت به سال گذشته رشد داشت. سال قبل 5.5 میلیون 
تومان بود و سال آینده در نظر داریم 20 درصد افزایش دهیم و تا سقف 12 میلیون 

تومان در ماه را از مالیات معاف کنیم.
رویکرد حمایت از افراد کم درآمد است

معاون رئیس جمهور افزود: رویکرد دولت این است که افرادی که درآمدهای 
پایین دارند را از مالیات معاف کند و برای طبقات بالاتر نیز به صورت پلکانی مالیات 
بگیریم و مالیات متناسب با قدرت پرداخت و ایجاد درآمد و ثروت باشد.وی تصریح 
کرد: خیلی از افرادی که مالیات ارزش افزوده به نام دولت گرفتند، طبق اظهارنامه 

به دولت تحویل ندادند و سازمان مالیاتی مکلف شده مالیاتی که فعالان اقتصادی 
به اسم دولت دریافت کردند و پرداخت نکردند را تعیین تکلیف کند و مالیات را 

پس بگیرد که این منبع قابل توجهی است.
منظــور ادامه داد: یکی دیگر از منابع درآمدی مالیاتی که انتظار داریم افزایش 
یابد معافیت مالیات خودساخته ای است که شرکت های بزرگ با تفسیر نادرست 
بر اساس بند »د« قانون برنامه پنجم توسعه انجام داده بودند و این شرکت ها که 
عمدتاً معدنی هستند، معافیت مالیاتی از 10 سال را به 20 سال افزایش دادند و این 
باعث شد درآمد دولت کاهش یابد. این موضوع در قانون برنامه هفتم اصلاح شده 
و شرکت هایی که معاف بودند باید مالیات بپردازند که پیش بینی می شود 40 همت 
این این محل درآمد مالیاتی حاصل شود. جمع این اعداد برابر با رقمی است که 

دولت در لایحه بودجه پیش بینی کرده است.
بار مالیاتی جدید قرار نیست به مردم تحمیل شود

رئیس ســازمان برنامه و بودجه با بیان اینکه هیچ گونه بار مالیاتی جدید قرار 
نیست به مردم تحمیل شود، گفت: در بحث مالیات ها موضوع دیگر پایانه های 
فروشگاهی است و این قانون ابزار مهمی برای وصول مالیات بر اساس حجم 
عملیات اقتصادی اســت. این قانون تا حد زیادی اجرا شده و بخشی از فعالان 
اقتصادی و شرکت ها آن اجرا می کنند. بنا داریم این قانون را سال آینده به صورت 
کامل تر اجرا کنیم و اجرای آن کمک می کند که شرکت هایی که مالیات پرداخت 

نمی کردند شفاف سازی شود و مالیات منصفانه ای از این محل وصول کنیم.
وی درباره لایحه بودجه 1403 توضیح داد: امسال لایحه بودجه 1403 در دو 
قسمت ارائه می شود، بخش اول ناظر به احکام و تبصره ها است به همراه ارقام 
کلان مربوط به بودجه به ویژه منابع بودجه عمومی و ترازهای مهم به ویژه تراز 
عملیاتی و همچنین فروش مربوط به تدوین بودجه است.منظور افزود: در آبان ماه 
می بایست این تکلیف را انجام می دادیم و بخش دوم هم با فاصله کوتاهی باید 

تقدیم مجلس شود که در خصوص بودجه دستگاه ها و هزینه کردها است.
 رئیس جمهور هفته آینده برای ارائه بودجه 1403 

به مجلس می رود
معاون رئیس جمهور بیان کرد: دولت در زمان بندی مقرر بخش لایحه بودجه را 
تقدیم مجلس کرد، البته با توجه به اینکه مجلس تا ابتدای آذرماه مشغول رسیدگی 
به قانون هفتم توسعه بود، فرصت حضور رییس جمهور در مجلس فراهم نشد و 
با توجه به تعطیلات مجلس در هفته جاری، هفته آینده فرصتی رییس جمهور 
بــا حضور در مجلس لایحه بودجه را ارائه می دهد.وی تصریح کرد: با توجه به 
تغییر رویکرد در ارتباط با دو مرحله ای شــدن ارائه لایحه بودجه رخ داده است، 
اولین تجربه را در سال جاری پشت سر می گذاریم و دولت از این تغییر نمایندگان 

استقبال می کند.
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: لایحه ای که تقدیم مجلس شد با دو 
مناسبت دیگر نیز همراه شده، نخست اینکه به تازگی از لایحه برنامه هفتم توسعه 
و رسیدگی به آن در مجلس به اتمام رسیده است و خیلی از احکامی که سال های 
گذشته در بودجه می آمد، امسال در قانون برنامه هفتم پیش بینی و تبدیل به قانون 

پنج ساله شده است؛ بنابراین نیازی به تکرار آن احکام در لایحه بودجه نیست.
منظور ادامه داد: نکته دوم این است که دولت لایحه ای تحت عنوان بخش سوم 
مواد الحاقی به قانون تنظیم مقررات دولت را ارائه کرده که در این بخش احکامی 
که پرتکرار بودند، در لوایح و قوانین بودجه تجمیع شد و در 70 ماده در اواخر سال 

گذشته به مجلس تقدیم شد. بنا داریم این احکام جنبه دائمی به خود بگیرد.
وی تصریح کرد: در کمیسیون برنامه و بودجه مجلس کار رسیدگی به این لایحه 
تمام شده و گزارش کمیسیون در اولویت بررسی در صحن مجلس قرار دارد که 
احتمالاً در دو هفته آینده در صحن مجلس بررسی می شود، البته چون این احکام 

درگذشته تکرار و در مجلس تایید شده، فرآیند تصویب آن زمان بر نخواهد بود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: گزارش کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
نشان می دهد که بخش اصلی احکام پیشنهادی دولت در کمیسیون تایید شده و 
با قانون الحاق سه و قانون برنامه هفتم، نیازهای ما به احکام تا حد زیادی مرتفع 
خواهد شد.منظور تاکید کرد: لایحه بودجه امسال به لحاظ احکام کم حجم است 
و احکامی که باید سالیانه تصویب می شد، شامل ارقام است که از جمله تعرفه های 
خاص و برخی از ارقام و اعداد مالیاتی در لایحه گزارش شده است. لایحه بودجه 
در بخش احکام متناظر برنامه هفتم است و نظم تبصره های متناظر نظم فصول 

برنامه هفتم است 16 تبصره پیش بینی شده و در هر تبصره چند بند وجود دارد.
 لایحه بودجه 1403 متناسب 

با اهداف برنامه هفتم تدوین شده است
وی با تاکید بر اینکه لایحه بودجه سال آینده متناسب با اهداف برنامه هفتم 
تدوین شده است، اظهار داشت: اعداد و ارقام و پیش بینی ها در ارتباط با منابع دولت 
واقع گرایانه تنظیم شده و با توجه به عملکرد هشت ماه اول امسال و پیش بینی ما 
از عملکرد بودجه 1402 تا پایان سال است.معاون رئیس جمهور گفت: در لایحه 
1403 رشد منابع را 18.2 درصد پیش بینی کردیم، اما نسبت به عملکرد 1402 
حدود 40 درصد است؛ بنابراین این ابهام که چرا دولت رشد منابع را کم پیش بینی 

کرده، این است که با عملکرد 1402 انجام نداد و نه مصوبات آن.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: مواردی در قانون بودجه امسال پیش بینی 
شده که در عمل تحقق بالایی نداشتند و سعی کردیم این موارد در 1403 تکرار 

نشود و هدف ما این است که بودجه 1403 بالای 90 و 95 درصد اجرا کنیم.
منظور اظهار داشت: تحقق اجرای قانون بودجه 1402 حدود 73 درصد است و با 
توجه به منابع وصولی، پیش بینی می کنیم تا پایان سال عملکرد بودجه به 88 تا 90 
درصد برسد، اما با لایحه بودجه سال آینده اطمینان داریم بودجه بالای 95 درصد 
محقق خواهد شد و این یکی از رویکردهای مهم دولت است؛ آنچه را به عنوان 

برنامه مالی دولت در سال آینده ارائه می دهیم عیناً اجرا می کنیم.
980 طرح نیمه تمام به بهره برداری می رسد

منظور گفت: امسال بنا داریم طرح های تملکی که بخش بزرگی از آنها به مرحله 

پیشــرفت فیزیکی بالای 50 تا 60 درصد رسیده به بهره برداری برسد و مردم 
شیرینی این طرح ها را که بیش از دو تا سه دهه از شروع آنها گذشته احساس کنند.
وی ادامه داد: در سفرهای استانی رییس جمهور خیلی از طرح های سنواتی افتتاح 
می شود و تقریباً در هر استان طرح هایی که افتتاح می شود شروع آن به 25 تا 30 

سال قبل بازمی گردد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: بررسی های ما نشان می دهد که بسیاری از 
این طرح ها و پروژه ها این قابلیت را دارند که تا پایان امسال یا نیمه سال آینده به 

اتمام برسند که شامل 980 پروژه است و در تمام استان ها توزیع یکنواختی دارد.
وی اضافه کرد: منابعی که برای تکمیل پروژه های ناتمام با پیشرفت فیزیکی 
50 تا 60 درصد لازم اســت حدود 250 همت است، بنابراین رویکرد دولت در 
تکمیل طرح های نیمه تمام سنواتی ایجاب می کند منابع ویژه ای برای انجام این 
مأموریت تدارک ببینیم؛ بنابراین دولت از رهبر درخواست کرد از سهم 42 درصد 
صادرات نفت امسال به صندوق توسعه ملی داده شده است 20 واحد درصد برای 
تکمیل طرح های نیمه تمام اختصاص یابد و این رویه در سال های قبل هم بوده 
است؛ بنابراین بخشی از منابع صندوق که همان سال حاصل شده برای تکمیل 
طرح ها مورداستفاده قرار گرفته است و رهبر معظم انقلاب نیز با درخواست دولت 
موافقت کردند و امیدوار هستیم این منابع به تدریج تا پایان امسال به طرح های 
تملک اختصاص یابد و بانک مرکزی این منابع را در بازار ارز استفاده خواهد کرد و 
منابع ریالی آن به دولت تخصیص می یابد. منظور اظهار داشت: پیش بینی ما این 
است که تا هشت ماهه امسال سه میلیارد دلار منابعی است که از این محل در 
دسترس دولت قرار می گیرد و در چهار ماه پایانی سال نیز متناسب با این میزان 
منبع ارزشمندی است برای تکمیل طرح های تملک خواهد بود و تحولی در پایان 
دادن به طرح ها خواهیم داشت امسال و سال آینده تقویم بهره برداری پروژه ها را 
برای اســتان ها آماده کردیم و به تدریج در سفرهای استانی و خارج از آن شاهد 

افتتاح طرح های زیادی خواهیم بود.
وی بیان کرد: در سرفصل ارقام کلان بودجه شفاف درآمدهای دولت، تملک 
دارایی های سرمایه ای، تراز سرمایه ای و عملیاتی را بیان کردیم. آنچه در ادبیات 

اقتصادی به عنوان کسری بودجه اندازه گیری می شود.
قیمت نفت 71 دلار پیش بینی شده است

رئیس ســازمان برنامه و بودجه ادامه داد: در بودجه ما یک کسری پن ها داریم 
یک کسری آشکار، کسری پنهان یعنی با اعداد درآمد و منابع را به گونه ای بیان 
می کنیم که پاسخگوی هزینه ها هستیم. در لایحه بودجه 1403 سعی کردیم به 
هیچ وجه کسری پنهان در اعداد نداشته باشیم و اعداد بر اساس مولفه های واقعی 
برآورد شده است، برای مثال درآمد صادرات نفت که میزان صادرات و نرخ ارز و با 
چه میزان قیمت نفت بیان شده و قیمت نفت 71 دلار پیش بینی شده است و این 
عدد، عددی قابل دفاع در بازار جهانی انرژی است. میزان صادرات نیز عددی است 
که وزارت نفت تعهد کرده می تواند صادر کند و شبکه صادرات آن نیز فراهم است.
وی گفت: در موضوع تملک دارایی های ســرمایه ای واگذاری و فروش اموال 
دولت است که در بودجه محتاطانه پیش بینی کردیم تا بتوانیم محقق کنیم و در 
نظر داریم اموال مازادی که استان ها واگذار می کنند عیناً به استان بازگردانیم و 
صرف تکمیل طرح های تملک همان استان کنیم و این نظام خود انگیزشی است 
که استانداران اموال مازادی که سال ها استفاده نکردند را تبدیل به منبع مولد کنند و 
صرف تکمیل طرح ها کنند. با این وجود در اعداد احتیاط کردیم 61.8 همت برای 
فروش اموال در نظر گرفتیم سال گذشته این عدد 128 همت بوده است و امسال 

عملکرد خوبی نداشتیم و پیش بینی می کنیم با این فرآیند محقق شود.
منظور تاکید کرد: قطعاً کسری حقوقی پنهان در بودجه نداریم و می توانیم نرخ 
رشد حقوق و دستمزد را به جای 18 درصد 25 درصد کنیم، کما اینکه دولت قبل 
این کار را کرد و در سال 1400 دولت قبل بودجه را دو برابر کرد و این رقم عمدتاً 
صرف حقوق و دســتمزد شد؛ اما زمانی که منبع ناپایداری دارید که نمی توانید 

محقق کنید این کسری بودجه است و ما این کار را نکردیم.
وی تصریح کرد: رشد ما در لایحه بودجه که کارشناسان و منتقدان ایراد می گیرند 
که 18.2 درصد است و حقوق و دستمزد کارکنان 18 درصد و بازنشستگان 20 
درصد اســت. اگر می خواهیم گشاده دستی کنیم باید 25 تا 30 درصد افزایش 

می دادیم و محبوبیت ایجاد می شد، اما دولت به دنبال محبوبیت کاذب نیست.
کسری بودجه ام المسائل است

رئیس سازمان برنامه و بودجه با اشاره به فرمایشات رهبر معظم انقلاب مبنی بر 
اینکه کسری بودجه ام المسائل است، گفت: اصلاح ساختار بودجه یعنی برطرف 
کردن کسری بودجه واقعی و این با هماهنگ کردن دخل و خرج کشور محقق 
می شود، اعداد ما کارشناسانه و دقیق است و حاضر هستیم با کارشناسان مناظره 
کنیم و کسری بودجه پنهان در بودجه نداریم. وی ادامه داد: کسری بودجه آشکار 
در واگذاری دارایی های مالی پیش بینی می شود، در واگذاری دارایی های مالی ما 
ســال آینده 254.6 همت اوراق مالی پیش بینی کرده ایم این رقم به طور کامل 
برای بازپرداخت اوراق سال های قبل است و خالص ایجاد بدهی ما صفر است کما 
اینکه امسال نه تنها صفر است؛ بلکه منفی است و سال آینده بنا داریم اگر درآمدها 
بهتر شد اوراق سال های قبل را بپردازیم؛ اما در بدترین حالت 254 همت را برای 
بازپرداخت بدهی های سال های قبل استفاده می کنیم.منظور تصریح کرد: یکی از 
ویژگی های ممتاز لایحه ما این است که از کسری بودجه اجتناب کنیم و قرار 

نیست سال آینده هزینه ای کنیم و منابع آن را نداشته باشیم.
وی ادامه داد: دولت لایحه ای را به مجلس داده اســت تحت عنوان مالیات بر 
مجموع درآمد در این لایحه مبنای درآمد که محاسبه می شود تنها درآمد حقوق 
و دستمزد نیست؛ بلکه درآمدها و هزینه های خانوار لحاظ می شود و خانواری که 
اجاره می دهد با خانواری که اجاره نمی دهد یکسان نیست و امیدواریم این لایحه 

در مجلس رسیدگی شود و گام مهمی برای عدالت مالیاتی است.
دستور رهبری برای رعایت اصل 75 قانون اساسی

رئیس سازمان برنامه و بودجه درباره فرآیند رسیدگی به لایحه بودجه و برنامه 

هفتم در مجلس، گفت: با توجه به تغییراتی که مجلس و کمیسیون تلفیق انجام 
داد بار مالی بالایی داشت که دولت توان انجام نداشت و رئیس جمهور موضوع را 
به رهبر معظم انقلاب عرض کردند و رهبری نیز نسبت به این درخواست دولت 
تاکید کرده اند که رســیدگی به لوایح دولت اعم از برنامه بودجه و توسعه باید با 
رعایت اصل 75 قانون اساسی باشد.وی افزود: این کار را برای دولت و مجلس 
شفاف می کند؛ یعنی هرگونه تغییری که در مجلس در لوایح اتفاق می افتد باید 
منابع مالی آن را دولت تامین کند و خارج از ظرفیت اجرایی دولت نباشد که دولت 

توان انجام آن را نداشته باشد.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: در لایحه بودجه نیز این لایحه بر اساس 
توان ســنجی که دولت از ظرفیت کشور دارد تنظیم شده است و اگر بنا باشد 
تغییراتی ایجاد کنیم ایرادی ندارد، البته باید منبع آن پیش بینی شود و اینکه بگوییم 

قیمت نفت از 71 دلار به 75 درصد برسد کسری بودجه پنهان است.
وی اضافه کرد: اگر نمایندگان نسبت به لایحه نظرات اصلاحی داشته باشند 
استقبال می کنیم مشروط بر اینکه طبق رویکرد رهبر معظم باشد و همان طور که 
رهبری فرمودند که مداخلات مجلس بر لوایح نباید شاکله لوایح را برهم بزند ما از 
تعامل با مجلس و نمایندگان استقبال می کنیم و در فرایند برنامه هفتم نیز تعامل 
خوبی انجام شد.منظور اظهار داشت: اعتقاد داریم ساز و کار همکارانه ای که بین 
قوه مقننه و مجریه وجود دارد کمک می کند خدمات پایدار و شایسته به مردم ارائه 
دهیم و برای ما در دولت ثبات جامعه و ثبات اقتصادی مهم است و به دنبال این 
هستیم که شرایط ثباتی که در سال جاری ایجاد شده است را ادامه دهیم و بودجه 

دولت نباید عامل بی ثباتی شود.
هدف بودجه پیش بینی کاهش تورم در سال آینده است

وی ادامه داد: اگر رشد 40 و 45 درصدی در بودجه بدهیم رویکرد انبساطی به 
جامعه می دهد و مردم نگران می شوند که دولت تصمیم گرفته هزینه ها را افزایش 
دهد و از منابع بانک ها استفاده کند و مردم باید تاوان آن را بدهند برای همین 
بودجه را به گونه ای دیده ایم که تورم سال آینده کاهش محسوسی نسبت به سال 

جاری داشته باشد ضمن اینکه به تولید نیز توجه داریم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: رییس جمهور معتقدند رشد اقتصادی را 
محقق کنیم به گونه ای که در برنامه هفتم تکلیف شــده و بنا داریم به تدریج 

به سمت تک رقمی شدن تورم برویم و بودجه را با این رویکرد تنظیم کرده ایم.
وی با اشاره به گزارش رشد اقتصادی مرکز آمار گفت: بر اساس گزارش مرکز 
آمار رشد متفاوت و قابل توجهی را در اقتصاد ملی در 6ماهه اول تجربه کردیم، 
در سه ماهه دوم رشد اقتصادی با نفت 7.1 درصد و بدون نفت 4.2 درصد است 
و ما توانستیم دوره های کم رشد و رشد منفی را به رشد مثبت و رشد مثبت بالا 

تبدیل کنیم.
منظور با بیان اینکه امیدواریم آهنگ رشد را در 6ماهه دوم هم حفظ کنیم، گفت: 
رشد اقتصادی گروه صنایع و معادن در سه ماهه دوم 8.7 درصد است و همچنین 
در سایر صنایع رشد 2.6 درصد بوده است رشد گروه خدمات 7.5 درصد و بالاترین 
رشد در این گروه مربوط است به بخش واسطه گری های مالی 16.9 درصد است.
وی گفت: منفی بودن کشاورزی به شدت در حال کاهش است و در دوره های 

گذشته شاهد نرخ رشد منفی کشاورزی بودیم و این به تدریج کاهش می یابد.
برنامه دولت کاهش پایدار تورم و رشد اقتصادی است

رئیس سازمان برنامه و بودجه تاکید کرد: بنای دولت دو چیز است یک ثبات 
اقتصادی و در راس آن کاهش پایدار تورم و دوم رشد اقتصادی و بودجه را نیز با 

این رویکرد تنظیم کردیم.
وی درباره یکسان سازی نرخ ارز نیز توضیح داد: رویکرد برنامه هفتم این است 
که به سمت یکسان سازی نرخ ارز حرکت کنیم، اکنون نرخ مرکز مبادله و کالای 
اساسی تفاوت دارد در برنامه هفتم پیش بینی شده نرخ ارز کالای اساسی به مرکز 
مبادله نزدیک شود؛ اما دولت با ملاحظاتی در نظر دارد و این اتفاق تدریجی انجام 

شود؛ چون معیشت مردم مهم است.
منظور ادامه داد: دولت تصمیم دارد نرخ ارز حمایتی 28500 تومان را به کالای 
اساسی تخصیص دهد البته در قانون بودجه تمهیدات دیگری نیز در نظر گرفتیم 
برای مثال تصمیم گرفتیم حقوق ورودی و مالیات ارزش افزوده کالاهای اساسی 
و شیرخشک و ماشین آلات را یک درصد اعمال کنیم و این در جهت کمک به 

سفره مردم است البته سود بازرگانی را هم کاهش دادیم.
رئیس سازمان برنامه و بودجه تصریح کرد: دغدغه دولت رفاه، معیشت و سفره 

مردم است و بودجه کمک می کند به این هدف دست یابیم.


